
Protokół nr 3/2011 
z posiedzenia Komisji Przestrzegania Prawa i Porządku Publicznego 

Rady Miejskiej Ząbkowic Śląskich 
odbytego w dniu 11 marca 2011 roku 

 
 
 
Godzina rozpoczęcia obrad: 12.15 
Godzina zakończenia obrad: 13.45 
 
Miejsce obrad: Sala konferencyjna Urzędu Miejskiego w Ząbkowicach Śląskich 
 
 
W komisji udział wzięli:  
Krzysztof Gnach   Przewodniczący Komisji 
Jacek Górowski   Zastępca Przewodniczącego 
Dariusz Gancarz   Członek 
Danuta Tkaczonek    Członek 
 
Ponadto uczestniczyli: 
Ewa Figzał     Wiceburmistrz 
Bożena Kurczyna    Skarbnik 
Iwona Aibin     Sekretarz 
Jadwiga Mielnik    Inspektor ds. gospodarki nieruchomościami  
Piotr Porębski    Audytor Wewnętrzny  
 
 
Przewodniczący Komisji Przestrzegania Prawa i Porządku Publicznego Krzysztof 
Gnach powitał wszystkich zebranych na dzisiejszym posiedzeniu i przedstawił 
PORZĄDEK OBRAD: 
 

1. Przyjęcie porządku obrad. 
2. Zaopiniowanie projektu uchwał w sprawie nadania Statutu jednostki 

pomocniczej Osiedli i Sołectw. 
3. Zakończenie obrad. 

 
Przewodniczący Komisji Przestrzegania Prawa i Porządku Publicznego Krzysztof 
Gnach wprowadził do porządku obrad wybór Sekretarza Komisji Przestrzegania 
Prawa i Porządku Publicznego, ponieważ dołączyła do Komisji Pani Danuta 
Tkaczonek. 
 

 

Ad. pkt. 1. Przyjęcie porządku obrad.  
 
Porządek obrad został przyjęty. 
 



Ad. pkt. 2. Zaopiniowanie projektu uchwał w sprawie nadania Statutu jednostki 
pomocniczej Osiedli i Sołectw. 
 
Przewodniczący Komisji Przestrzegania Prawa i Porządku Publicznego Krzysztof 
Gnach, przedstawił sytuacje, jaką na dzień dzisiejszy mamy, uchwałą z listopada 
2009 roku Rady Miejskiej wprowadzono uchwałę w sprawie przeprowadzenia 
konsultacji z mieszkańcami zamieszkałymi na terenie gminy Ząbkowice Śląskie w 
sprawie uchwalenia statutów jednostek pomocniczych. 
Na dzień dzisiejszy mamy zatwierdzony statut, jeżeli chodzi o Gminę, natomiast 
przeprowadzono konsultacje z sołectwami i radami osiedli i do dnia dzisiejszego nie 
udało się wprowadzić, zaopiniować tych dwóch projektów. Pan Przewodniczący 
poprosił mnie, aby nasza komisja zajęła się tą sprawą, i jako komisja merytoryczna 
musimy się tym zająć.  
Do dnia dzisiejszego nie wpłynęła opinia Radcy Prawnego, opinia byłaby nam o tyle 
niezbędna, żebyśmy mogli przedstawić to Wysokiej Radzie. Te dwa projekty  nie 
wejdą pod porządek obrad. W związku z tym dzisiaj się tylko zapoznamy z tymi 
dwoma dokumentami i ewentualnie wnieść jakieś uwagi. 
 

Przewodniczący Komisji Przestrzegania Prawa i Porządku Publicznego Krzysztof 
Gnach przedstawił projekt uchwały w sprawie nadania Statutu jednostki 
pomocniczej pn.: „Sołectwo”, „Osiedla” z prośbą o wyjaśnienie przez panią 
Burmistrz Ewę Figzał, dlaczego te dwa projekty uchwał nie będą procedowane na 
najbliższej sesji.  
 
Wiceburmistrz Ewa Figzał, statut jednostki pomocniczej sołectwa jak i rady osiedla, 
jest to coś takiego jak mała konstytucja, w związku z tym należałoby dokładnie 
przeanalizować te dwa akty prawne. Bardzo się cieszę, że Komisja Przestrzegania 
Prawa zajęła się tym problemem, dlatego że statut, który Pani Sekretarz poprawi, 
faktycznie statuty jednostek pomocniczych zostały przygotowane do uchwalenia w 
sierpniu 2009 roku i od tego czasu będąc radą w poprzedniej kadencji i pracując nad 
sformułowaniem tych statutów w kształcie, w jakim państwo dostali, uznałam za 
zasadne, że jeżeli grupa radnych pracowała, nowa rada, która została wybrana, 
ukonstytuowała się, niech niejako oceni poprzedni efekt pracy, ewentualnie 
wprowadzi jakieś swoje zmiany i teraz nowe statuty zostaną wprowadzone dla 
nowo wybranych sołtysów i przewodniczących zarządu osiedli.  Stare statuty są 
bardzo archaiczne i nieprzystosowane w żadnym momencie do obowiązującego 
prawa i nie będę dochodziła przyczyny, dlaczego te akty nie zostały wprowadzone 
w poprzedniej kadencji. Patrzmy do przodu. Muszą one być jak najszybciej 
wprowadzone, gdyż to umożliwi nam wszystkim funkcjonowanie władzy 
uchwałodawczej i władzy wykonawczej zarządzenie mieniem i również Sołectwami 
jak i Radami Osiedlowymi na terenie naszej Gminy. Jest cała procedura, która przez 
Komisję Statutową, która już nie istnieje została przeprowadzona. Komisja Statutowa 
rozwiązała się, dlatego, że ona wykonała dzieło pod nazwą projekty statutów, które 
są załącznikiem do uchwały zarówno Sołectw jak i Rad Osiedla. Następnym 
elementem są konsultacje społeczne według uchwały, która została przyjęta przez 
Radę Miejską 29 maja 2009 roku, gdzie te konsultacje z mieszkańcami zostały 
przeprowadzone. Bez tej uchwały zostały przekroczone terminy. Paragraf 13 punkt 1 



uchwały dotyczącej konsultacji społecznych i mamy dzieła w postaci Statutów 
Sołectwa i Osiedli. Państwo mogą oceniać, wprowadzać zmiany różnego rodzaju. 
Następny krok to konsultacje. Paragraf 13 punkt 1 mówi: Burmistrz przekazuje 
zbiorcze wyniki konsultacji niezwłocznie po ich zakończeniu Przewodniczącemu 
Rady oraz ogłasza o wynikach konsultacji w drodze komunikatu podanego do 
publicznej wiadomości nie później niż w terminie 7 dni po zakończonej konsultacji. 
Konsultacje takie odbyły się, Państwo dostaliście protokoły, było kilka uwag. 
Proponuje abyście państwo pochylili się nad tymi uwagami i trzeba dokonać oceny 
tych uwag. W punkcie drugim pisze, że Przewodniczący Rady przedstawia wyniki 
konsultacji na najbliższej sesji Rady Miejskiej. Ja, jako Przewodnicząca tej Komisji 
zgłaszałam zapytanie, dlaczego to nie jest procedowane i do dnia dzisiejszego tej 
procedury nie było. Na tym etapie jesteśmy. 
 
Sekretarz Gminy Iwona Aibin Komisja Statutowa została zwołana w 2009 roku. Nie 
pracowała tylko nad uchwałami Rad Sołeckich i Rad Osiedla, ale również pracowała 
nad przeprowadzeniem konsultacjami z mieszkańcami i dodatkowo jeszcze 
pracowała nad projektem zmian do statutu Gminy Ząbkowice Śląskie.  Projekt zmian 
do Statutu wszedł w czerwcu 2010 roku obecnie weszły w życie i opublikowane 
zostały w dzienniku urzędowym. Najważniejsze jest aby otrzymać opinię pisemna 
od prawnika i wtedy można przystąpić do dalszego procedowania czyli poddanie 
tych projektów pod obrady sesji Rady Miejskiej.             
 

Wiceburmistrz Ewa Figzał mam tutaj jeszcze taką anegdotę dotyczącą stanowiska 
Burmistrza, który obliga konsultacji informuje po 7 dniach. Nie jest to spójne z tym 
zapisem z naszej uchwały. W związku z tym przedstawiam do rozważenia sprawę 
aby zorganizować następną komisję z udziałem np. Sołtysów, wcześniej rozesłać im 
te Statuty i projekty Statutów Osiedli. Jest nowa Rada, nowi Sołtysi chcemy 
zachować termin 7 dniu i przystąpić do procedowania. Finał tych konsultacji będzie 
na następnej Komisji i przedłożymy te projekty Wysokiej Radzie do głosowania. Jest 
to o tyle ważne, że sołtysi odpowiadają za mienie gminy w swoich miejscowościach, 
jesteśmy na etapie przejmowania od sołtysów świetlic wiejskich.       
 
Radna Danuta Tkaczonek zauważyła, że występują błędy literalne:  
Rozdział 3 § 7pkt., 4 występuje słowo „osiedla” a winno być „sołectw”. 
Rozdział § 17 pkt., 1 aby doprecyzować gdzie powinien znajdować się oryginał 
protokołu z posiedzeń zebrań wiejskich 
 
Propozycja: „ Oryginał protokołu w terminie 14 dni po odbyciu zebrania winien być 
przekazany przewodniczącemu rady, a kserokopia protokołu burmistrzowi.  

Rozdział 5 § 29 pkt. 3  
 
Sekretarz Gminy Iwona Aibin, wyjaśniła, że sołtysowi chodziło o to, żeby na 
każdym takim spotkaniu był pracownik urzędu miejskiego i sporządzał protokół. 
Natomiast, jeżeli zbiera się grupa mieszkańców w celu podjęcia jakiejś uchwały w 
sprawie funkcjonowanie czegoś w obrębie danego obszaru, nie każdemu jest 
potrzebny udział pracownika z urzędu, natomiast, jeżeli takie spotkanie organizuje 



Burmistrz to wtedy posiedzenie pod względem obsługi technicznej prowadzi 
pracownik urzędu. 
 
Radna Danuta Tkaczonek poruszyła temat dotyczący mienia sołtysów, czyli o 
świetlice wiejskie o przeprowadzane w nich inwentaryzacje. 
Rozdział 5 § 29 pkt., 3 kto takową inwentaryzację powinien przeprowadzić, kto jest 
zobligowany. 
 
Skarbnik Gminy Bożena Kurczyna jeżeli chodzi o sprawy finansowe sołectw do tej 
pory nie było to normowane. Nikt nie był i nie wiedział, kto jest za to 
odpowiedzialny. Natomiast zapisy w tym statucie szczegółowo regulują, kto 
odpowiada.  Ponadto bardzo ważny jest zapis, kto co roku będzie przeprowadzać 
inwentaryzację. Sporządzenie inwentaryzacji będzie na podstawie zarządzenia 
wydanego przez pana Burmistrza. W tym roku już zostało wydane, wchodzimy z 
komisjami do sołectw i robimy inwentaryzację. W naszej Gminie inwentaryzacja 
zaczyna się 21 marca.     
 
Sekretarz Gminy Iwona Aibin, dopowiedziała jak będą wyglądały te 
inwentaryzacje. 
 
Radna Danuta Tkaczonek chciałabym zgłosić dwa wnioski: 
Rozdział § 17 pkt., 1 aby określić gdzie powinien znajdować się oryginał protokołu z 
posiedzeń zebrań. 
 

Rozdział 6 § 33 pkt. 1 (statut osiedli)  
 
Prośba jest taka, aby dookreślić miejsce zebrań osiedli (miejsce lokalowe spotkań)  
 

Wywiązała się krótka dyskusja  
 
Skarbnik Gminy Bożena Kurczyna wyjaśniła jak będzie funkcjonowało rozliczanie 
się sołtysów np. pod  względem wynajmu świetlic wiejskich, że każda złotówka 
będzie rozliczana. 
 

Inspektor ds. gospodarki nieruchomościami Jadwiga Mielnik przedstawiła projekt 
zarządzenia Burmistrza Ząbkowic Śląskich dotyczące zasady wynajmu świetlic 
wiejskich stanowiących mienie komunalne Gminy Ząbkowice Śląskie (zarządzenie 
stanowi załącznik do protokołu).  
 

Wiceburmistrz Ewa Figzał omówiła zasady korzystania z świetlic wiejskich oraz 
zasady wynajmu świetlicy wiejskiej do różnego rodzaju spotkań. Aby była 
świadomość, ile kosztuje utrzymanie świetlic. 
 

Przewodniczący Komisji Przestrzegania Prawa i Porządku Publicznego Krzysztof 
Gnach reasumując na dzień dzisiejszy jeżeli chodzi o statuty dla Sołectw i Osiedli 
czekamy na opinie Radcy Prawnego odnośnie tego czy uchwała, która zobowiązała 
Burmistrza do przeprowadzenia konsultacji i te konsultacje sie odbyły a nie został 



zachowany ten termin czy będzie konieczność  podjęcia nowej uchwały a w między 
czasie nic nie stoi n przeszkodzie jeżeli okaże się, że będziemy na nowo mogli podjąć 
te konsultacje społeczne.    
 
Ad. pkt. 4. Wybór Sekretarza Komisji 
 

Przewodniczący Komisji Przestrzegania Prawa i Porządku Publicznego Krzysztof 
Gnach zaproponował, aby Sekretarzem Komisji została Radna Danuta Tkaczonek.  
Czy wyraża pani zgodę. 
 
Rand Danuta Tkaczonek wyrażam zgodę. 
 
Przewodniczący Komisji Przestrzegania Prawa i Porządku Publicznego Krzysztof 
Gnach kto jest za tym aby pani Radna Danuta Tkaczonek została Sekretarzem 
Komisji.  
 
Komisja zagłosowała jednogłośnie. 
 
Przewodniczący Komisji Przestrzegania Prawa i Porządku Publicznego Krzysztof 
Gnach w związku z wyczerpaniem punktów porządku obrad zamykam posiedzenie 
obrad. 
 

 
 
 
 
 
Protokołowała  
M. Gwóźdź 
  
                                                                                      Przewodniczący Komisji 
                                                                                            (-) Krzysztof Gnach 
 


